
وزي��ر صنعت، مع��دن و تجارت گفت: 
جلوگي��ري از ورود و مح��دود ک��ردن 
واردات خودروه��اي لوکس که حضور 
آنها در ش��رايط فعلي ضروري نيست، 
در ص��ورت موافق��ت دول��ت ب��ه اجرا 
درمي آيد. به گزارش خانه ملت، محمد 
شريعتمداري درخصوص تداوم بسته 

بودن س��ايت ثبت س��فارش واردات خودرو، اظهار داش��ت: در حال 
 API حاض��ر ن��رخ جدي��د تعرفه هاي واردات خ��ودرو و همچنين نرخ
آنچه که از فعاليت واردات قطعات يدکي منفصله خودرو که ساخت 
داخل منجر مي شود به منظور ايجاد رقبت بيشتر براي توليد در داخل 
کش��ور تقديم هيات دولت ش��ده اس��ت. وزير صنعت، معدن و تجارت 
ب��ا بي��ان اينکه جلوگيري از ورود و محدود کردن واردات خودروهاي 
لوکس که حضور آنها در ش��رايط فعلي ضروري نيس��ت در صورت 
موافق��ت دول��ت به اجرا درمي آيد، گفت: در 6 ماهه اول س��ال جاري 
به ميزان مش��ابه س��ال گذش��ته واردات خودرو صورت گرفته است. 
ش��ريعتمداري همچنين در پايان با تاکيد بر اينکه ميزان خودروهاي 
وارداتي در کشور در شرايط فعلي به ميزان کفايت است، خاطرنشان 
ک��رد: اگ��ر دولت تصميم جديدي درخصوص واردات خودرو داش��ته 

باشد به آن عمل مي کنيم.

نرخ جديد تعرفه هاي واردات خودرو تقديم دولت شد
عض��و کميس��يون صناي��ع و معادن 
مجلس مي گويد: ارتقاء استانداردهاي 
تولي��د و اج��راي الزام��ات کيف��ي و 
اس��تانداردي يک ضرورت در صنعت 
خودرو اس��ت. سيدمهدي مقدسي در 
گفتگو با خبرخودرو اظهار داشت: امروز 
خودروس��ازان باي��د در جهت رعايت 

استانداردهاي جديد تعريف شده توسط دستگاه هاي نظارتي، تلاش 
بيش��تري کرده و ارتقاء ايمني و رعايت اس��تانداردهاي جديد توليد را 
مدنظر قرار دهند. وي تصريح کرد: خوشبختانه با قراردادهايي که دو 
خودروساز بزرگ کشور با پژو و سيتروئن و برخي از شرکت هاي خارجي 
منعق��د کردن��د زمين��ه انتقال تکنولوژي و دانش فني فراهم گرديده از 
اين رو شرکت ها بهتر مي توانند در مسير اجراي استانداردهاي جديد 
حرکت کند. وي خاطرنشان کرد: بي ترديد با ارتقاء دانش و تکنولوژي 
توليد، ضمن رعايت استانداردهاي توليد، سهم داخلي سازي نيز افزايش 
خواهد يافت. اين نماينده مجلس دهم همچنين به روند فعال سازي 
بخش تحقيق و توسعه در شرکت هاي خودروسازي پرداخت و اظهار 
داشت: در راستاي افزايش تحقيقات و توسعه توليد در صنعت خودرو، 
بخش R&D و تحقيق و توس��عه در ش��رکت هاي خودروسازي فعال 

شده و گام هاي خوبي در اين راستا برداشته شده است.

شرط توسعه سهم داخلي سازي خودروسازان
معاون امور صنايع وزير صنعت، معدن 
و تجارت با اش��اره به کاهش صادرات 
مواد غيرنفتي نس��بت به زمان مش��ابه 
در سال گذشته گفت: ايران در هشت 
ماهه امس��ال ۲۸ ميليارد دلار صادرات 
غيرنفتي داشته است. به گزارش ايسنا، 
محس��ن صالحي نيا ب��ا بيان اينکه در 

هشت ماهه امسال بيش از ۲۸ ميليارد دلار انواع مواد غيرنفتي با وزن 
حجمي ۸7 ميليون تن صادر شده، افزود: محموله هاي صادر شده از 
لحاظ ارزشي 15 و به لحاظ حجمي 10 درصد نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته کاهش داشته است.
 مع��اون وزي��ر صنع��ت، معدن و تجارت با بيان اينکه بخش اعظمي از 
واردات مرب��وط ب��ه کالاهاي واس��طه اي، مواد اوليه و ماش��ين آلات 
صنعتي اس��ت، گفت: صادرات هش��ت ماهه امس��ال، 3۲ ميليارد دلار 

به ميزان ۲3.5 ميليون تن بوده است.
 صالحي ني��ا افزود: طبق دس��تورالعمل س��ازمان هاي صنعت معدن 
تجارت اس��تان ها نبايد از واحدهاي توليدي مش��کل دار عبور کنند و 
بايد تا حد ممکن مش��کلات آنها رفع ش��ود. وي گفت: در س��ال جاري 
در جه��ت حماي��ت از توليد داخلي، واردات 3۲00 رديف تعرفه کالا با 

ارز مبادله اي ممنوع شده است.

کاهش صادرات مواد غيرنفتي از ابتداي امسال
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فاينانس،دولترابدهکارترميکند
رئي��س ات��اق ايران ب��ا تاکيد بر اينکه، 
استفاده از فاينانس، دولت هاي آينده را 
بدهکارتر مي کند، گفت: سرمايه گذاري 
مشترک خارجي بهتر از فاينانس است. 
غلامحسين شافعي در گفتگو با مهر با 
اشاره به اعلام آمارجذب فاينانس هاي 
خارجي از سوي دولت در گزارش هاي 

رسمي گفت: نگراني از رفتار دولت در خصوص هدايت فاينانس ها به 
پروژه هاي دولتي، کماکان از سوي بخش خصوصي وجود دارد و البته 
اين دغدغه هم کاملا به جا است؛ چراکه در برنامه ششم توسعه، جذب 
65 ميليارد دلار فاينانس پيش بيني شده است که بتوان از تامين مالي 
خارجي، استفاده کرد. رئيس اتاق ايران افزود: اگرچه جذب منابع مالي 
خارج��ي از طري��ق فاينانس، اکنون نياز اقتصاد ايران اس��ت؛ اما اينکه 
دولت بيشترين سهم را از اين فاينانس ها به خود اختصاص دهد، براي 
ما جاي نگراني دارد؛ چرا که اين منابع، در ش��رايط کنوني که اقتصاد 
ايران با مضيقه هاي مالي فراوان روبرو اس��ت، بايد صرف پروژه هايي 
ش��ود که پاس��خگويي لازم را داشته باش��ند؛ تا در آينده دولتها گرفتار 
ي��ک بدهکاري بزرگ نش��وند. وي تصريح ک��رد: منابع فاينانس بايد 
مورد استفاده بخش خصوصي باشد و به همين دليل، نظر ما اين است 
که بيش از آنکه تکيه بر اس��تفاده از فاينانس باش��د، بر س��رمايه گذاري 
مش��ترک خارجي تکيه ش��ود. شافعي گفت: استفاده زياد از فاينانس ها 

از سوي دولت، جاي نگراني براي آينده کشور دارد.

ترازتجاريمنفي۴ميليارددلاريتثبيتشد
در حالي در ۸ماهه نخس��ت س��ال جاري تجارت خارجي کش��ور با افت 
صادرات و افزايش واردات همراه بوده که تراز تجاري در کانال منفي 
۴ميليارد دلار تثبيت ش��ده اس��ت. به گزارش تسنيم؛ آمارهاي تجارت 
خارجي کش��ور نش��ان مي دهد در ۸ماهه نخست سال جاري صادرات 
کشور با رقم ۲۸.۴ ميليارد دلار نسبت به دوره مشابه سال قبل با افت 
1.۲درصدي همراه بوده اس��ت. اقلام عمده صادراتي ايران در مدت 
يادشده به ترتيب شامل ميعانات گازي به ارزش ۴ ميليارد و 5۸6 ميليون 
دلار، پروپان مايع ش��ده به ارزش ۸97 ميليون دلار، س��اير روغن هاي 
س��بک و فرآورده ها به جز بنزين با 76۴ ميليون دلار، متانول با 75۲ 
ميلي��ون دلار و پلي اتيل��ن گري��د فيلم با 750 ميليون دلار بوده اس��ت. 
در اي��ن م��دت واردات ان��واع کالا با رق��م 3۲.۴ ميليارد دلار با افزايش 
17.5درصدي روبه رو شده است. گفتني است، اقلام عمده وارداتي نيز 
به ترتيب شامل برنج يک ميليارد و 6 ميليون دلار، ذرت دامي به ارزش 
9۸0 ميليون دلار، قطعات منفصله جهت توليد خودروي سواري با 97۲ 
ميليون دلار، لوبياي سويا با 669 ميليون دلار و وسايل نقليه موتوري 
با حجم س��يلندر 1500 تا ۲000 سي س��ي به ارزش 6۴3 ميليون دلار 
بوده است. بر اين اساس تراز تجاري کشور در کانال منفي ۴ ميليارد 
دلار تثبيت شد، اين در حالي است که در سالهاي 9۴ و 95 تراز تجاري 

کشور مثبت بوده است.

ازمزيتهايصنعتخودرويچيناستفادهشود
يک کارش��ناس صنعت خودرو گفت: 
ب��ا برنامه ري��زي مناس��ب مي توان از 
مزيت هاي صنعت خودروسازي چين 
استفاده کرد. حسن کريمي سنجري در 
گفتگو با ايسنا، اظهار کرد: شرکت هاي 
چيني در س��ال هاي اخير با همکاري 
بين المللي و تاکيد بر سرمايه گذاري در 

زمينه تحقيق، توس��عه و توليد قطعات راه خود را هموار کرده اند. اين 
کارشناس صنعت خودرو با بيان اينکه تمام خودروسازان چيني توان 
ورود به بازار اروپا و آمريکا را ندارند و ايران براي چيني ها بازار مناسبي 
براي رسيدن به هدف نهايي است، خاطرنشان کرد: شرکت هاي ايراني 
مي توانند با يک برنامه ريزي بلندمدت و هوش��مندانه در همکاري با 
چيني ها به دانش فني به روزي که در اختيار شرکاي اروپايي چيني ها 
اس��ت، دس��ت پيدا کنند. وي گفت: بايد براي دس��تيابي به دانش فني 
چيني ها و ورود محصولات باکيفيت از اين کش��ور ش��رايط به گونه اي 
تعريف ش��ود که اس��تانداردهاي به روزتري در زمينه واردات و مونتاژ 
محصولات چيني تدوين شود و از سوي ديگر بايد از مونتاژ محصولات 
چين��ي ب��ه توليد و داخلي س��ازي بي��ش از 50 درصدي آنها تغيير رويه 
داده شود. اين کارشناس صنعت خودرو در انتها تأکيد کرد: با تأکيد بر 
استانداردهاي روز مي توان از محصولات به روز چيني در ايران استفاده 
کرد و با تکيه بر اس��تراتژي مناس��ب مي توان از مزيت هاي صنعت 

خودروسازي چين بهره برد.

کاهشزمانترخيص
کالاهايصادراتيازگمرکبهيکروز

معاون استاندار تهران در حاشيه جلسه ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي 
اين اس��تان از کاهش ترخيص کالاهاي صادراتي از گمرک به يک 
روز و زم��ان ترخي��ص کالاه��اي واردات��ي از گمرک به 3 روز خبر داد. 
محم��د امامي امي��ن در گفتگ��و با مهر اظهار داش��ت: ميزان صادرات 
اس��تان تهران در س��ال 96 مبلغ 1۴ ميليارد هدف گذاري ش��ده، که 
حدود 9 ميليارد و 500 در حوزه کالا و مابقي در حوزه خدمات است. 
وي افزود: س��قف صادرات در س��ال 96 و 95 با يکديگر منطبق اس��ت 
و دليل آن نيز عدم تحقق ميزان صادرات در س��ال 95 بود و حدود ۲ 
ميليارد و 600 ميليون عدم تحقق در بخش خدمات را داشتيم. معاون 
اس��تاندار تهران گفت: امروز مقرر ش��د، که 15 درصد از هدف گذاري 
سال گذشته به علاوه هدف گذاري امسال شده و 16 ميليارد و 100 
ميليون هدف گذاري کالا و خدمات براي س��ال جاري اس��ت. وي به 
مشکلات گمرکي در مسير بازرگاني اشاره کرد و افزود: دوستان اذعان 
داش��تند که در س��ال هاي گذش��ته ميانگين مسير ترخيص کالا براي 
ورود به کش��ور حدود ۲6 روز و براي صادرات 7 روز بود، که امس��ال 
ميانگين واردات کالا از مس��ير گمرکات به 3 روز و صادرات به يک 

روز تقليل پيدا کرده است.

آغازبکارچهاردهميننمايشگاهبينالملليايرانمتافو
چهاردهمين نمايش��گاه بين المللي ايران متافو فردا با حضور مقامات 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت، برخ��ي از نماين��دگان مجل��س 
ش��وراي اسلامي و روس��اي اتحاديه ها و انجمن هاي مرتبط در محل 
دائمي نمايش��گاه هاي بي��ن الملل��ي تهران گش��ايش مي يابد. در اين 
نمايشگاه ۲1 کشور مناطق مختلف جهان، نوين ترين توليدات و خدمات 
خود را به نمايش مي گذارند. به گزارش روابط عمومي و اطلاع رساني 
چهاردهمين نمايشگاه بين المللي ايران متافو: در اين نمايشگاه بيش از 
۲۸0 شرکت ايراني از جاي جاي کشورمان توليدات خودشان را از صنايع 
فولادي گرفته تا صنايع معدني، آهنگري و ماشين کاري، قالب سازي 
و ريخته گري به نمايش مي گذارند. در کنار شرکت هاي ايراني 190 
شرکت خارجي هم از کشورهاي آلمان، آمريکا، سوئيس، انگلستان، 
ايتاليا، چين، تايوان، هند، هلند، ژاپن، سوئد، فرانسه، ترکيه، جمهوري 
اسلواني، امارات متحده عربي، جمهوري چک، روسيه، اتريش، اسپانيا 
و کره جنوبي محصولات و توليدات خودش��ان را ارائه مي کنند جذب 
سرمايه هاي خارجي و انتقال تکنولوژي، آشنايي با نوين ترين توليدات 
و پيش��رفت هاي اين حوزه، تبادل اطلاعات بين مش��ارکت کنندگان 
و متخصصين، آش��نايي ش��رکت کنندگان و بازديد کنندگان با آخرين 
دستآوردهاي عرضه شده در بخش صنعت متافو، ايجاد ارتباط مستقيم 
بين توليد کنندگان و مصرف کنندگان، ايجاد فرصت هاي اشتغالزايي 
و بازاريابي و توسعه صادرات مهمترين اهداف برگزاري چهاردهمين 

نمايشگاه بين المللي ايران متافو تهران است. 

پيشخوان

صنعت، معدن،تجارت

گروه صنعت، معدن و تجارت: حاشيه هاي بسته شدن سايت ثبت 
س��فارش براي واردات خودرو هنوز هم ادامه دارد. در روزهايي 
که گزارش هاي منتشر شده از وضعيت بازار خودروهاي وارداتي 
نشان دهنده افزايش قيمت آنها است، مجتبي خسروتاج، رئيس 
س��ازمان توس��عه تجارت از ش��رايط جديد براي واردات خودرو 
به کش��ور خبر مي دهد. در حالي که پيش از اين واردکنندگان 
خودرو پس از انجام ثبت س��فارش، ش��ش ماه اعتبار براي ورود 
خودرو به کشور زمان داشتند، طبق صحبت هاي خسروتاج اين 
زمان به س��ه ماه تقليل پيدا کرده اس��ت. با اين همه موضوعات 
مطرح ش��ده در نشس��ت خبري روز گذش��ته معان وزير صنعت، 

معدن و تجارت نبود.
مجتبي خس��روتاج، رئيس س��ازمان توس��عه تجارت ديروز در 
نشست خبري خود با خبرنگاران گفت: صادرات غيرنفتي کشور 
براس��اس آمار گمرکات کش��ور در ۸ ماه س��ال جاري رقم ۲۸.5 
ميليارد دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته هنوز يک 
درصد عقب هستيم. خسروتاج بيان داشت: البته به جز ميعانات 
گازي مي توانيم نتيجه بگيريم رشد صادرات داشته ايم، اما طي 
۴ ماهه گذش��ته رش��د صادرات آغاز ش��ده است. رئيس سازمان 
توسعه تجارت بيان داشت: آنچه ما در سازمان دنبال مي کنيم، 
اين اس��ت که بس��تر حرکت را براي فعالان اقتصادي در زمينه 
صادرات بيش��تر از گذش��ته مهيا کنيم و کاري کنيم تا ارتباطات 
بيشتري با بخش خصوصي و صادرکننده ها داشته باشيم. وي 
با بيان اينکه در ۴ ماه گذش��ته رش��د صادرات داش��ته ايم، افزود: 
در مردادماه امس��ال 16.6 درصد رش��د صادرات نسبت به مدت 
مش��ابه س��ال گذشته بوده و در شهريورماه امسال نسبت به يک 
ماه ش��هريور 95 هفت و يک درصد و مهرماه نس��بت به مدت 
مشابه 3.6 درصد رشد و در آبان امسال نسبت به مهرماه سال 

95 هم رشد صادرات 5.۸ درصد بوده است.
خس��روتاج بيان داش��ت: در بخش واردات در هشت ماه امسال 
3۲.5 ميليارد دلار واردات داشته ايم و تراز تجاري آن ۴ ميليارد 
دلار منفي بوده اس��ت. وي بيان داش��ت: در صادرات متانول 
نزديک 31 درصد در ۸ ماهه ابتداي امس��ال نس��بت به مدت 
مش��ابه س��ال گذشته رش��د داشته ايم. رييس س��ازمان توسعه 
تج��ارت ب��ا بي��ان اينکه ص��ادرات ک��ود اوره در 7۸ ماه ابتداي 
امس��ال کاهش داش��ته اس��ت: در بخش شوينده 3 درصد رشد 
صادرات داشته ايم و در بخش محصولات پليمري مثل صنايع 
پايين دس��ت پتروشيمي رش��د خوبي در صادرات داشته ايم و در 

بخش محصولات سنگ آهن 3۴ درصد رشد صادراتي در طي 
7 ماه امس��ال نس��بت به مدت مشابه داشته ايم. وي بيان داشت: 
در بخش کشاورزي و در زمينه محصولات پسته و کشمش در 
7 ماه امس��ال به ترتيب 35 و ۲0 درصد نس��بت به مدت مش��ابه 
کاهش صادرات داش��ته ايم، اما در بخش خرما 13 درصد رش��د 

صادرات و هندوانه ۲3 درصد رشد صادراتي داشته ايم.
خسروتاج در زمينه بازار قطر گفت: در چندماه اخير رشد خوبي 
در صادرات به قطر داشته ايم و در 7 ماهه امسال به 1۴0 ميليون 
دلار صادرات به قطر رس��يده ايم، در حالي که در س��ال گذش��ته 
فقط 90 ميليون دلار صادرات به اين کش��ور انجام ش��ده بوده 
است. معاون وزير صنعت، معدن و تجارت بيان داشت: حداکثر 
دوره اعتبار ثبت س��فارش از هفته گذش��ته 90 روز ش��ده و از 6 
ماه به 3 ماه کاهش يافته اس��ت و کارمزد را حداکثر ظرف 7۲ 
س��اعت بعد از ثبت س��فارش بدهند و اگر فرد بخواهد از طريق 
ش��بکه بانکي اعتبار س��فارش کند، در چارچوب مقررات بانک 
مرکزي بايد عمل کند و اين کار در راستاي کنترل نظام واردات 

صورت گرفته است.
خسرو تاج در مورد واردات خودرو اظهار داشت: آيين نامه اي که 

بايد واردات خودرو در قالب آن انجام شود، به دولت ارسال شده 
اس��ت که البته دس��تورالعمل پس از مدتي اجرا و دوباره اصلاح 
ش��د، ولي فکر مي کنم پس از بررس��ي بودجه اين دستورالعمل 
در دولت مطرح شود و ما بايد بررسي کنيم که کدام خودروساز 
خارجي براي توليد خودرو در داخل با ما در بخش خودرو و قطعات 
يدکي مشارکت مي کند و بنابراين بايد صبر کنيم که دولت چه 
زمان��ي آن را تصوي��ب مي کند. وي با بي��ان اينکه خودرو مانند 
بقيه کالاهاست و ما مانند بقيه کالا در مورد واردات آن تصميم 
گيري مي کنيم، اظهار داشت: پرداختن به اين موضوع بيش از 

اندازه از سوي رسانه ها براي ما جاي سوال است.
وي افزود: در ۸ ماهه امسال نزديک به 5۴ هزار دستگاه خودرو 
از گمرکات کش��ور ترخيص ش��ده اس��ت که نسبت به ۴5 هزار 
دس��تگاه مدت مش��ابه س��ال گذشته نزديک ۲6 درصد افزايش 
واردات صورت گرفته و ارزش واردات آن در ۸ ماهه امسال يک 
ميليارد و ۴60 ميليون دلار که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
۲60 ميليون دلار ارزش واردات بيش��تر بوده اس��ت. خسروتاج 
بيان داشت: واردات کالا به کشور در سال گذشته نزديک به ۴۲ 
ميليارد دلار بوده و اين رقم واردات خودرو و قطعات منفصله در 

۸ ماهه نس��بت به واردات کلي کش��ور رقم بالايي است. رئيس 
س��ازمان توس��عه تجارت در بخش هدفمندي واردات گفت: از 
ابزار تعرفه اي براي هدفمندي اين بخش اس��تفاده مي کنيم و 
تکيه بر همين است و سياست حاکم اين است که خواسته هاي 
کلان مسولان مملکت را در اين بخش فراهم کنيم، اما برخي 
معتقدند، به دليل شرايط مرزها و کنترل قاچاق نظام تعرفه اي 

نمي تواند کارايي لازم داشته باشد.
رئيس س��ازمان توس��عه تجارت تصريح کرد: اگر دنبال نظام 
هدفمندي واردات هستيم بايد ببينم براي هر کالايي چه ارزشي 
قائل هستيم و ميزان واردات خودرو همواره در سال هاي گذشته 
5 تا ۸ درصد توليد داخل بوده است. خسروتاج بيان داشت: ما در 
شرايط عادي نيستيم و بايد منابع ارزي کشور را مديريت کنيم 
و ب��ا اين ش��رايط فکر مي کنيم مي��زان واردات خودرو 5 درصد 
ميزان توليد داخلي مان باشد رقم خوبي است. خسروتاج اظهار 
داش��ت: در 5 ماهه اي که جلوي ثبت س��فارش واردات خودرو 
گرفته شده ۲6 درصد واردات خودرو نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته بيشتر بوده است.
معاون وزير صنعت از ابلاغ جدول طبقات تعرفه اي با 36۸ رديف 
طي روزهاي آينده خبرداد و گفت: برخي اقلام تغييرات تعرفه اي 
آنها آثار تورمي داشت، اما برخي ديگر اين آثار تورمي را ندارند. 
وي اف��زود: بنابراي��ن تعرف��ه برخي اقلام کاهش و تعرفه برخي 
ديگ��ر افزاي��ش مي يابد که البت��ه افزايش يک پله اي تعرفه اي 
حداکثر 5 تا 6 درصد است. خسروتاج در مورد بودجه مشوق هاي 
صادراتي بيان داشت: در بودجه امسال 1۲0 ميليارد تومان رديف 
بودجه با عنوان جايزه و يارانه صادراتي و 100 ميليارد تومان با 
عنوان کمک سود وام هاي صادراتي در نظر گرفته شده بود که 
عليرغم اينکه موافقت نامه آن به امضا رس��يده بود، ولي هنوز 
رقم آن پرداخت نش��ده اس��ت. معاون صادراتي وزير صنعت با 
بي��ان اينک��ه پي��ش بيني درباره اينکه تا پايان امس��ال اين رقم 
پرداخت مي شود يا خير سخت است و گفت: پرداخت اين رقم 
در اختيار س��ازمان برنامه و بودجه اس��ت، البته حدود ۲ ماه قبل 
در ش��وراي عالي صادرات تصويب ش��د که اين رقم پرداخت 
شود. خسروتاج بيان داشت: قرار است که ۲300 ميليارد تومان 
منابع از صندوق توس��عه ملي و همچنين ۲300 ميليارد تومان 
از طرف بانک صنعت و معدن، کش��اورزي و توس��عه صادرات 
براي پرداخت تسهيلات با نرخ سود ميانگين حداکثر 13 و نيم 

درصد در نظر گرفته شده است.

گزارش »تجارت« از نشست خبری رئیس سازمان توسعه تجارت؛

اعتبار ثبت سفارش ۳ ماهه شد

اعلام شرايط اعطاي تسهیلات به تولیدکنندگانرقابت پذيري کلید افزايش کیفیت خودروفقدان استراتژي مدون صنعتي در کشور
عضو کميسيون اقتصادي مجلس با بيان 
اينکه استراتژي مدون در بخش صنعت 
وجود ندارد، گفت: نمي توان براي صنايع 
مختلف يک نس��خه استراتژي صنعتي 
تعريف کرد. محمود بهمني درخصوص 

وضعيت اس��تراتژي صنعتي در کش��ور گفت: بايد پذيرفت که در 
کش��ور تاکنون اس��تراتژي مدون در بخش صنعت وجود نداشته، 
بنابراين بايد با لحاظ تمامي جوانب اقتصادي، اس��تراتژي مدون 
اقتصادي در کش��ور طراحي کرد. وي ادامه داد: نمي توان براي 
صنايع مختلف يک نسخه استراتژي صنعتي تعريف کرد چراکه 
هر صنعت شرايط خاص و ملاحظات خود را دارد. بهمني اضافه 
کرد: بايد مشخص شود به چه دليل با وجود اعلام رشد اقتصادي 

در کشور، ميزان اشتغالزايي با رشد روبرو نشده است.

عضو کميسيون صنايع و معادن مجلس 
تاکيد کرد که براي توليد خودرو با قيمت 
مناسب و در عين حال با کيفيت بالا بايد 
فضاي رقابتي بين توليدکنندگان ايجاد 
کرد، چراکه خودروي بي کيفيت تبعات 

بسياري دارد. ولي ملکي با اشاره به اينکه خودروهاي تک ستاره 
تا پايان سال از چرخه توليد خارج مي شوند، افزود: خودورهاي 
ارزان قيمت کيفيت خوب و اس��تانداردهاي لازم را ندارند ولي 
م��ردم باي��د انتخاب کنند که خ��ودروي باکيفيت مي خواهند يا 
بي کيفي��ت. وي ب��ا بيان اينکه نمي توان خودروي باکيفيت را با 
قيمت ارزان تهيه کرد، اظهار داشت: تنها در شرايطي مي توان 
به سمت توليد خودروي با استانداردهاي بالا اما با قميت مناسب 

رفت که بازار رقابتي باشد.

نادر قاضي پور، عضو کميسيون صنايع 
و مع��ادن مجلس در تش��ريح جلس��ه 
کارگ��روه حمايت از توليد داخل و رفع 
موانع توليد، اظهار داش��ت: طرح يک 
فوريت��ي الح��اق دو ماده به قانون رفع 

موانع توليد بررسي شد. اين نماينده مجلس اضافه کرد: ماده ۲ 
اين طرح در نشست کارگروه حمايت از توليد داخل و رفع موانع 
توليد توس��ط نمايندگان حذف ش��د. قاضي پور در تشريح نتايج 
تصويب ماده يک توسط نمايندگان، گفت: مصوبات کارگروه 
رفع موانع توليد که به تاييد اس��تاندار مي رس��د، بايد حداکثر در 
مدت ۲ ماه تسهيلات آن توسط بانک ها بايد پرداخت شود و در 
تبصره اين ماده امده است که افراد متخلف، علاوه بر پرداخت 

غرامت، از گرفتن وام محروم مي شوند.

محدود کردن صدور کارت بازرگاني جواب نمي دهد
درپ��ي مط��رح ش��دن تغيير ش��رايط ص��دور کارت بازرگاني و 
گمانه هاي احتمالي در راستاي محدود کردن صدور اين کارت، 
رئيس کنفدراسيون صادرات گفت: سخت گيري و محدود کردن 
کارت ه��اي بازرگان��ي ممکن اس��ت برخي تخلفات و فرارهاي 
ماليات��ي را ک��م کن��د اما معضلات اصلي را حل نمي کند و با اين 
تصميم ش��رايط نابرابري بين کس��اني که شفاف کار مي کنند و 
کساني که قانون را دور مي زنند، بيشتر مي شود. محمد لاهوتي 
در گفتگو با ايسنا، اظهار کرد: حدود يک سال و نيم پيش در مورد 
کارت بازرگاني توافقي بعد از يک دوره طولاني کار کارشناسي 
بين اتاق بازرگاني ايران و سازمان توسعه تجارت صورت گرفت 
و پيشنهادي در مورد کارت هاي بازرگاني به منظور جلوگيري 
از سوءاستفاده از کارت ها به وزير وقت صنعت، معدن و تجارت 
ارائه ش��د. وي افزود: بخش��ي از اين موضوع تخصصي کردن 

کارت هاي بازرگاني و تعيين س��طح اعتباري براي واردات در 
سال اول و افزايش آن تا سال سوم بود که البته مشخص نشد 
به چه دليلي اين پيش��نهادات کنار گذاش��ته ش��د و تا امروز هم 

هيچ اقدام جديدي صورت نگرفته است.
رئيس کنفدراسيون صادرات تاکيد کرد: در مجموع بايد ببينيم 
هدف از محدود کردن ها صدور کارت هاي بازرگاني چيست و 
اشکال کار کجاست که کارت هاي بازرگاني در ايران تبديل به 
ابزاري مي ش��ود که ميلياردها تومان فرار مالياتي از طريق آن 
صورت مي گيرد. لاهوتي افزود:  س��خت گيري کردن و محدود 
کردن کارت بازرگاني ممکن اس��ت فرارهاي مالياتي و برخي 
تخلفات را کاهش دهد ولي قطعا اين موضوع را به طور کلي حل 
نخواهد کرد. کشورهايي در دنيا وجود دارند که به هيچ عنوان 
براي صادرات و واردات شان محدوديتي ندارند و مجوزي براي 

آنها نياز نيست و کارت بازرگاني هم معنا و مفهومي ندارد، ولي 
هيچ کس هم قدرت اينکه فرار مالياتي داش��ته باش��د را ندارد. 
عض��و هي��ات نمايندگان اتاق بازرگان��ي ايران گفت: امروز اگر 
در م��ورد کارت ه��اي بازرگاني صحبت مي کنيم فعالان بخش 
خصوصي منتقد اين هس��تند که ش��رايط نابرابري بين کساني 
که شفاف کار مي کنند و کساني که قانون را دور مي زنند وجود 
دارد که با اعمال محدوديت صدور کارت ها، اين نابرابري بيشتر 
مي ش��ود. لاهوت��ي ادام��ه داد: از طرفي اينک��ه دولتي ها از فرار 
مالياتي گله مند هستند به ضعف  زيرساختي ما در بحث شناسايي 
فعالان اقتصادي و دريافت ماليات حق و اجراي عدالت مالياتي 
برمي گردد. وي اضافه کرد: به اين معني که هنوز در کش��ور ما 
با وجود اينکه تلاش بس��يار زيادي ش��ده و قاچاق حدودا نصف 
ش��ده اس��ت، همچنان قاچاق وجود دارد و اين نشان دهنده اين 

است که کالا به محض عبور از مرز مشکلي براي عرضه ندارد، 
چ��ون عم��لا در خريد و فروش خودمان هيچگونه الزامي براي 
استفاده از فاکتور رسمي براي فروشنده و خريدار نداريم. رئيس 
کنفدراسيون صادرات اظهار کرد: کارت بازرگاني ابزاري است 
که مي تواند درست از آن استفاده شود يا به خطا مورد استفاده 
قرار گيرد. به گفته لاهوتي، مشکل نبود زيرساخت در سيستم 

مالياتي است.

مشارکت 6500 ميليارد توماني بخش خصوصي در طرح هاي معدني

رييس هيات عامل ايميدرو در ديدار با اعضاي کميس��يون ويژه 
حمايت از توليد ملي و نظارت بر اجراي سياست هاي کلي اصل ۴۴ 
خبر داد: بخش خصوصي از ابتداي دولت يازدهم تاکنون 6500 
ميليارد تومان در طرح هاي معدني و صنايع معدني مشارکت کرده 
است. چنين سرمايه گذاري در کشور يک استثنا محسوب مي شود. 
به گزارش ايميدرو، مهدي کرباسيان در اين نشست که به ارايه 
استراتژي ها و عملکرد اين سازمان در پياده سازي اصل ۴۴ قانون 

اساسي و اقتصاد مقاومتي مي پرداخت،  گفت: ايميدرو از سال 9۲ 
به اين سو در شرايطي در راستاي اقتصاد مقاومتي و اصل ۴۴ به 
تقويت همکاري ها و جلب مشارکت بخش خصوصي پرداخته که 
منابع حاصل از واگذاري را براي توس��عه در اختيار نداش��ته اس��ت. 
کرباسيان خاطرنشان کرد: از ۲۴ هزار ميليارد تومان پروژه نيمه 
تمام و متوقف، تنها 3700 ميليارد تومان از سوي ايميدرو تامين و 
مابقي در قالب مشارکت بخش خصوصي، تامين و وارد پروژه ها 
شد. وي افزود: بخش آهن اسفنجي فولادهاي استاني، پروژه اپُال 
پارسيان در سنگان و الکترود گرافيتي از جمله طرح هايي هستند 
که بخش خصوصي سرمايه گذاري کرده است. معاون وزير صنعت 
معدن و تجارت ادامه داد: در طرح هاي استاني فولاد تنها 35درصد 
سهم سرمايه گذاري ايميدرو بود. اجراي فازهاي توسعه سنگان نيز 
۴9درصد سرمايه گذاري شد اين در حالي است که سنگان بخش 

قابل توجهي پروژه در حوزه زيرساخت دارد که تکليف حاکميتي 
است. کرباسيان با اشاره به اهميت فعال شدن طرح بزرگي همچون 
آلومينيوم جنوب، تصريح کرد: اين طرح که بيش از يک ميليارد 
دلار ارزش برخوردار اس��ت، س��ال ها متوقف شده بود اما در دولت 
يازدهم، بخش خصوصي تاکنون ۴00 ميليارد تومان در آن هزينه 
کرده است. رييس هيات عامل ايميدرو درباره واگذاري سهام اظهار 
داشت: 31 هزار و 700 ميليارد تومان از سهام شرکت هاي ايميدرو 
واگذار شده که حدود 61 درصد از اين رقم فقط مربوط به رد ديون 
و س��هام عدالت بوده اس��ت. کرباسيان در عين حال پيشنهاد داد: 
۴600 ميليارد تومان از دولت طلب داريم اما پولي هم نمي خواهيم 
فقط به اين سازمان با تضمين دولت، اجازه فروش اوراق مشارکت 
ارزي و ريالي داده ش��ود. يکي از مهمترين دلايل اين تقاضا اين 
است که سرمايه گذاري در بخش معدن و صنايع معدني متوقف 

نشود و انجام گيرد. وي با بيان اينکه مجوز فروش 5 ميليارد دلار 
اوراق ارزي يکي از راهکارهاست، افزود: تهاتر بدهي ها با طلب ها 
پس از تاييد س��ازمان حسابرس��ي،  افزايش سرمايه صندوق بيمه 
معدني به ۴00 ميليارد تومان،  تضمين سرمايه گذاري ايميدرو تا 
500 ميليون دلار براي مشارکت با سرمايه گذاران خارجي و جذب 
فاينانس و مجوز هزينه کرد تا 50 درصد از حقوق دولتي معادن 
ايميدرو در بخش زيربناها از جمله پيشنهادات ايميدرو براي تامين 
منابع مالي اس��ت. کرباس��يان ادامه داد: براي تامين ماشين آلات 
معدني مجوز وجوه اداره شده به منظور تامين مالي تا هزار ميليارد 
تومان اختصاص داده شود. رييس هيات عامل ايميدرو با اشاره به 
نياز 51 ميليارد دلاري توسعه معدن و صنايع معدني ايران گفت: 
اين س��ازمان براي تکميل طرح هاي س��ال جاري به بيش از ۲.1 

ميليارد دلار سرمايه نياز دارد.


